
7 سیاسی

حباب است

سوء تفاهم بود

زیر خط فقر هستند

آنچه که الان می بینید

سیلی نزد؛ هُل داد

طول خواهد کشید

۱۸ هزار تومان می شود

دولت فکر گرانی باشد

جلوتر هستند

اسماعیل کوثری نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی درخصوص 
گرانی نرخ دلار و افت برخی شــاخص ها پس از پایان مذاکرات درحالی که 
دولت گفته  بود معیشــت مردم را به مذاکره گره نمی زنیم، گفت: ببینید این ها 
در اصل یک بازی اســت در بورس و سایر حوزه ها، اصل قضیه این است که 
مذاکره ای که ما می کنیم برای این است که تحریم ها را برداریم وگرنه ما مذاکره 
را با موضوعات داخلی گره نمی زنیم.وی ادامه داد: قطعا و یقیناً طرف مقابل 
می داند، از آنجا که خلاف وعده هایی که داده بودند و تعهداتی که داشــتند، 
عمــل کردند و ما به تعهدات خودمــان در برجام عمل کردیم، اکنون موضع 
منطقی، موضع جمهوری اسلامی ایران است. در نتیجه ما می گوییم باید تمام 
تحریم ها برداشته شود و اگر برداشته نشود دیگر مذاکره معنا ندارد، لذا اینکه 
در داخل یک ذره می برند بالا و یک ذره می آورند پایین، این ها حباب اســت 
و ان شــاالله سیاست دولت این است که جلوی این ها گرفته شود و این موارد 

به مذاکره گره نخورد.

وزیر کشور در پاسخ به پرسشی درباره درگیری اخیر در مرزهای شرقی 
کشــور گفت: درگیری افغانســتان با نیروهای مرزی ایران سوء تفاهم بود. 
وحیدی تاکید کرد: این درگیری براساس سوء تفاهم شکل گرفت که افغانستان 
متوجه شد اشتباه کرده است. وی ادامه داد: اکنون مسئله مهمی در مرز شرقی 
ما با افغانستان وجود ندارد و وضعیت کاملًا آرام است. وی تصریح کرد: کار 
کشــور هیچگونه وابستگی به طرف مقابل ندارد و بودجه ۱۴۰۱ نیز با فرض 

ادامه تحریم نوشته شده است.

رئیس نظام پزشکی گفت: فقط دو درصد پزشکان زندگی لاکچری دارند 
و حســاب جامعه پزشکی را باید از حساب ان دو درصد لاکچری جدا کرد. 
باقی پزشــک ها مشکلات و مسائل سایر مردم را دارند. بسیاری از پزشک ها 
زیر خط فقر هستند مانند خیلی از مردم. در میان پزشکان هم مثل سایر اقشار 
یکــی دو درصد متمول و با زندگی لاکچری وجود دارد که نباید کل زندگی 

پزشکان را به حسا آنها گذاشت.

ســردار فدوی گفت : عدالت یکی از اهداف و چشــم اندازهای اسلام، 
انقلاب اسلامی و نظام ما است و یکی از بیشترین مواردی که در دستورات، 
بیانات و ابلاغات امامین انقلاب اسلامی وجود دارد، مسئله عدالت است. یکی 
از نشانه های عدالت این است که در جامعه فقر نباشد، یعنی اگر شما فقری 
را می بینید به این معناست که عدالت هنوز کامل اجرا نشده است؛ برای همین 
اســت که امام خامنه ای وقتی که درباره توسعه صحبت می شود و از عدالت 
صحبت نمی شــود، عدالت را جزو شرط های الزامی می دانند. در فرمول های 
لیبرالی توســعه، موضوع عدالت اصلا مطرح نیست و متاسفانه یکی از عللی 
که الان گرفتار هستیم این است که بجای اینکه دستورات اسلام را اجرا کنیم، 
اقتصاد را با دســتورات نظریه پردازان لیبرال انجــام بدهیم که نتیجه اش هم 

می شود آنچه که الان می بینید.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در آستانه ۱6 آذر روز 
دانشــجو، در جمع دانشجویان دانشگاه شهید بهشتی با گرامیداشت شهدای 
روز دانشجو از ۱6 آذر ۱332 تا ۱6 آذر دی ماه ۱359 و بعد از آن و نیز شهدای 
هســته ای، به سؤالات مطرح شده از سوی نمایندگان تشکل های دانشجویی 
در این جلسه اشاره کرد و در پاسخ به آنها اظهار داشت: تحول در حکمرانی 
بزرگترین چالش امروز ماســت و در 2۰ سال گذشته در جلسات مختلف به 
این مســأله اشاره کرده ام. رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه 
قانون هیات نظارت بر رفتار نمایندگان اصلاح می شــود، به سؤالات مطرح 
شده درباره ماجرای علی اصغر عنابستانی نماینده مردم سبزوار و برخورد وی 
با سرباز راهور پاسخ داد و اظهار داشت: معتقدم در این باره هیات نظارت بر 
رفتار نمایندگان باید محکم تر پیگیری می کرد، اما مامور قانون هم نباید خلاف 
قانون عمل کند. قالیباف افزود: آقای عنابستانی در این ماجرا به سرباز سیلی 
نــزده و فقط او را هل داده بــود، بنابراین نباید هر آنچه که در فضای مجازی 

مطرح می شود را تکرار کنیم. 

غلامعلی رجایی، فعال و تحلیلگر سیاســی، درباره این دور از مذاکرات 
گفت: »واقعیت این اســت که آمریکایی ها در عمل به مذاکرات برگشته اند و 
دیگر فرقی نمی کند در اتاق مذاکرات نشسته باشند یا اتاق بغلی مهم این است 
که دیدیم اروپایی ها بدون نظر آمریکا سخنی نمی گفتند. حالا زمان آن رسیده 
است که ایران و آمریکا به عنوان دو کشوری که سرنوشت مذاکرات در گرو 
تصمیم آنهاســت، تجدیدنظر کنند و واقعا بخواهند که به نتیجه برســند«. او 
تصریح کرد: »به نظر می رســد که مذاکرات چندماه طول خواهد کشــید اما 

مواضع طرفین تعدیل می شود«. 

مجله سرشناس اکونومیست پیش بینی کرده است که قیمت دلار به ۱۸ 
هزار و 5۰۰ تومان خواهد رســید. مجله سرشــناس اکونومیست در ارزیابی 
شاخص های کلان اقتصادی ایران برای سال های آینده )تا سال 2۰26( پیش 
بینی کرده است که قیمت دلار آمریکا در یک کاهش ممتد به ۱۸ هزار و 5۰۰ 
تومان خواهد رسید. این مجله معروف معتقد است که توافق محدودی بر سر 
برنامه هســته ای ایران در مذاکرات وین انجام خواهد شد و پس از آن شاهد 
کاهش قیمت دلار آمریکا و ســایر ارزهای خارجی در بازار خواهیم بود، به 

طوری که دلار آمریکا در سال 2۰23 به ۱۸ هزار 5۰۰ تومان خواهد رسید. 

محمد غرضی دربــاره ارزیابی مذاکرات وین گفت: دو بی اعتماد رو 
به روی هم نشســته اند و بالاجبار باید مذاکــره کنند ولی اهداف هر کدام 
متفاوت است. ایران می گوید آنها باید تحریم ها را بردارند، آنها هم مسائلی 
مثــل بمب اتمی را مطرح می کنند بنابراین بین طرفین مذاکره خیلی فاصله 
وجــود دارد. وی افزود: در پایــان مذاکره دو طرف از هم خداحافظی نمی 
کنند ولی می گویند »می خواهیم برویم با پایتخت های مان صحبت کنیم«. 
معتقدم کار به نتیجه نرســیده است. جریان آمریکایی نمی داند از ایران چه 
می خواهد و نمی تواند خواســته اش را بیان کند چون آنها تحریم کردند، 
از این طرف ایران هم مظلوم واقع شــده است. این فعال سیاسی اظهار کرد: 

مذاکرات به جایی نمی رسد .

ناصــر ایمانی فعال سیاســی  گفت : با رویه جدیــد در انتخابات 9۸  
از تمامی احزاب و تشــکل ها در شــهرهای مختلف دعوت به همفکری و 
همکاری شــد و فرد محوری را پیش نبردنــد و این وضعیت تا حالا ادامه 
پیدا کرده. اما در جماعت اصلاح طلب،  شــکل گیری این فرآیند تاخیر دارد 
و هنوز به این فرآیند نرســیده اند. اصولگراها از جهت تشکلی، یک قدم از 
اصلاح طلبان جلوتر هســتند. میان اصلاح طلب هــا هنوز این بحث وجود 
دارد که نظر خاتمی و موســوی خوئینی ها و کروبی چیســت؟ اما در میان 

اصولگرایان این موضوع را کمتر می شنوید.

اخبار ویژه ...

از سرنوشت پرونده کرسنت تا بازداشت
 130 نفر در اصفهان

ســرویس سیاســی- ذبیح الله 
خداییان در نشســت خبری گفت: از 
زحمات همه پرستاران تشکر می کنم 
و امیدوارم همه مســئولان به مطالبات 

پرستاران توجه کنند.
وی ضمــن گرامی داشــت روز 
دانشــجو گفت:  جریان دانشجو یک 
جریان پیش رو و مطالبه گر بوده است 
و دانشــجویان صداقت و شــجاعت 
را ســرلوحه کار خود قــرار دادند. ما 
در دســتگاه قضایــی از روحیه مطالبه 
گری و ظلم ســتیزی و مبارزه با فســاد 
دانشجویان حمایت می کنیم. خداییان 
ادامه داد: در دوره تحول ما شــاهدیم که 
قوه قضاییه همچون گذشته با قاطعیت 
تمام با مفســدین مبارزه می کند و جز 
خدا و قانون را رعایت نمی کند. یکی از 
پرونده های مربوط به مفسدان اقتصادی 
که افرادی اقدام به کلاهبرداری شبکه ای 
مــی کردند حکمشــان صــادر و  به 
حبس های طویل مدت محکوم شدند. 
یکی از آنها علیرضا برخوردار کاشانی 
بود که  به ۱5 سال حبس و جزای نقدی 
و رد مال محکوم شــد. یکی از شقوق 
حکم آن رد یک میلیون و ســیصد هزار 
یــورو می باشــد. وی افزود: همچنین  
مجید اســکندری به ۱5 سال حبس و 
جزای نقدی و امین پورمتین به 5 ســال 
حبس و رد مال و هشــت نفر دیگر به 
حبس های یک تا ســه سال و رد مال و 

جزای نقدی محکوم شدند.
سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: در 
شعبه چهارم پرونده دیگر با مسئولیت 
قاضی صلواتی  نیز منجر به صدور حکم 
شد و شرکت یونیک فاینانس است که 
مرتکبان از طریق عضوگیری در شرکت 
هــای هرمی از مردم پول هایی را گرفته 
بودند. در این پرونده محسن درخشان 
به 2۰ ســال حبس و مجید فریدی به 5 
ســال و مصطفی الماسی به 5 حبس و 

جزای نقدی و رد مال محکوم شدند.
وی در پاســخ به ســوالی درباره 
پرونده کرســنت و اینکه آیــا اتهامی 
متوجه وزیر ســابق نفت است؟ گفت: 
پرونده کرسنت مربوط به قرارداد گازی 
اســت که بین شرکت نفت ملی ایران و 
کرسنت اماراتی منعقد شده است و در 
جریان انعقاد قرارداد سوءاستفاده هایی 
شــده بود و برخی پورســانت گرفته 
بودنــد. این قرارداد اجرایی نشــد. در 
همان زمان با گزارش سازمان بازرسی و 
مراجع اطلاعاتی پرونده ای تشکیل شد 
کــه حدود 6 الی ۷ نفر از اعضای هیات 
مدیره نفت ایران و کرســنت محکوم 
شــدند و پنج الی شــش نفر به جزای 
نقدی و دو نفر به حبس محکوم شدند 
و  اخیرا به اجرای احکام ارجاع شد. در 
بخشی دیگر از پرونده  که مفتوح بود، ۸ 
نفر در پرونده به جرم  تبانی در معاملات 
دولتی و اخد رشــوه متهم هســتند که 
پرونده در جریان است و در دستور کار 
دولت اســت و در حال بررسی است و 
امیدوارم با صدور حکم کســانی که در  
سوءاستفاده در این زمینه  نقش داشتند  

به جزای اعمالشان برسند.
سخنگوی دستگاه قضا ادامه داد: 
در پرونــده تعاونــی اعتباری وحدت 
نسبت به جمع آوری اموال این تعاونی 
اقدام شد و طلب 99 درصد از طلبکاران 
پرداخت شــد و  جعفر طباطبایی به دو 
فقره 2۰ ســال و 2 سال حبس و جزای 

نقدی و رد مال محکوم شد.
خداییان در پاسخ به سوالی درباره 
اقدامــات قوه قضائیه برای بازگشــت 
ایرانیان مقیم خارج، گفت: اتباع ایرانی 
چه کسانی که مقیم کشور هستند و چه 
کســانی که مقیم سایر کشورها هستند 
همــه ایرانی هســتند و بین آن ها فرقی 
وجود ندارد و هــر ایرانی که خارج از 
کشور است می تواند به کشور بازگردد 
و آغوش ایران برای بازگشت این افراد 

باز است و هیچ منعی وجود ندارد.

وی در پاســخ به ســوالی درباره 
اینکه در اعتراضات اصفهان  چه تعداد 
از معترضین بازداشت شدند؟ گفت: در 
ارتباط با تجمــع مردم در اصفهان باید 
بگویم که مردم حق دارند اگر  خواسته 
یا مطالبه ای  دارند را به اطلاع مســولان 
برســانند.  مردم اصفهــان هم تجمع 
واعتراضاتی را  داشــتند و چندین روز 
ادامه داشــت و آرام و مسالمت آمیز بود 
و مشــکلی ایجاد نشد و همین تجمع 
مســالمت آمیز و شعور مردم اصفهان، 
دشــمنان را عصبانی کرد و باعث شد 
تحت تاثیر دشمنان افرادی در صفوف 
مردم نفوذ کنند و دســت به اغتشــاش 
بزنند.  ما نمی توانیم اسمشــان را مردم 
بگذاریم و آنها اقدام به سلب امنیت مردم 
و تخریب اموال مردم کردند و  مانع طرح 
صحیح خواسته مردم شدند. خود مردم 
اصفهــان وارد عمل شــدند و با کمک 

نیروی انتطامی آنرا خاتمه دادند.
وی افــزود: ۱3۰ نفر بازداشــت 
شــده بودند و قرار برایشان صادر شده 
بودند و برخی بلافاصله آزاد شــدند و 
ظرف دو روز گذشــته هم اکثر آنها آزاد 
شدند. جز افرادی که تیراندازی مسلحانه 
داشــتند بقیه با قرار کفالت و وثیقه آزاد 
شــده بودند. خداییان تاکید کرد: مساله 
آب اختصاص فقــط به اصفهان ندارد 
و در برخی اســتان های دیگر ما کمبود 
آب داریم و مردم توجه داشته باشند اگر  
آب پشت  سد کاهش پیدا کند  مسولان 
باید اولویت بندی کنند. آب آشامیدنی 
بر آب کشاورزی و صنعتی اولویت دارد 
و  اگر بنا باشد آب بلافاصله رهاسازی 
شود ممکن است با کمبود آب آشامیدنی 
روبــرو شــویم البته دولــت مبالغی 
اختصاص داد و به خواسته کشاورزان 
توجه می شود و ان شاءالله خسارتشان 

جبران می شود.
خداییان در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه »هفته گذشته اخباری مبنی  بر 
دستور رهبر انقلاب در رابطه با پرونده 
عراقچی منتشر شــد. آیا این موضوع 
صحت داشــت؟ در صورت صحت 
موضوع اکنون قرار است چه اتفاقی در 
این پرونده رخ دهد؟« گفت: در مواردی 
کــه تقاضاهایی خدمــت مقام معظم 
رهبری ارســال می شود، هر زمانی که 
رهبری دستوری صادرکرده همیشه بر 
اجرای قانون تاکید داشتند و اینکه حقی 
از کســی  چه در مرحلــه صدور و چه 
در مرحله اجرای حکم ضایع  نشــود. 
در همین مــورد تاکید بر اجرای قانون 
و اینکه  حق محکوم علیه تضییع نشود 

تاکید شد. 
وی افزود: محکومــان تقاصای 
اعاده دادرسی کردند و پرونده در دیوان 
عالی مطرح می شــود و ما منتظریم که 
دیوان عالی چه تصمیمی اتخاذ می کند. 
می دانید  اگر دیوان عالی  اعاده دارســی 
را  وارد دانســت رای نقض می شود  و 
اگر وارد تشــخیص ندهد رای تایید و 

اجرا می شود.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ 

به ســوالی درباره اظهارات نایب رئیس 
کمیسیون اصل 9۰ و شکایت از رئیس 
جمهور ســابق گفت: دستگاه قضایی 
در رســیدگی به جرم افــراد خط قرمز 
نــدارد و در این ایام بــه جرایم افرادی 
رسیدگی شــد که جزو مسئولان عالی 
رتبــه نظام بودند. قبلا هم گفتم با توجه 
به اینکه ایشان روحانی است در دادگاه 
ویژه روحانیت به موضوع رســیدگی 
می شود و باید از این مرجع پرسید که آیا 
پرونده ای تشکیل شده است یا خیر اما 
در دادگستری پرونده ای تشکیل نشده 
اســت. سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ 
به سوالی درباره اینکه آیا در خصوص 
شــرکت لبنیاتی که 6۰ میلیون دلار ارز 
بــرای واردات کره دریافت کرده اما آنرا 
به این موضوع اختصاص نداده و  تخلف 
کرده، پرونده ای تشــکیل شده است ؟ 
گفت: پرونده ای در این رابطه تشــکیل 
نشــده اما اگر چنین موردی بود قطعاً 

پیگیری خواهیم کرد.
سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ 
به ســوالی در خصــوص اجرای رأی 
باز برخی محکومان در استان خراسان 
رضوی و تغییــر اجرای این آرا و اعزام 
زندانیــان به کارگاه های صنعتی و عدم 
برخورداری از حقــوق و بیمه، گفت: 
بر اســاس قانون مجازات اســلامی و 
همچنین آئین نامه ســازمان زندان ها و 
طرح تحول قوه قضائیه اصلاح مجرمان 
را در دســتور کار داریم. یکی از راه های 
اصلاح مجرمان اشــتغال به کار است 
اگر زندانی مشــمول به کار شود به یک 
فرد مفید تبدیل می شود و زمینه اشتغال 
پس از آزادی نیز فراهم می شــود. البته 
این اشــتغال داوطلبانه است و در ازای 
آن نیز دســتمزد دریافت می کنند و  5۰ 
درصد دســتمزد به خانواده زندانی، 25 
درصد برای فرد ذخیره و 2۰ درصد هم 
برای مخارج روزانه به فرد داده می شود 
و قسمتی هم برای بیمه تأمین اجتماعی 
پرداخت می شود. وی افزود: هر زندانی 
که مشمول شــرایط باشد و تمایل هم 
داشته باشد می تواند مشغول به کار شود.  
در این رابطه در شهرستان چناران 3۰۰ 
زندانی مشغول به کار هستند که حقوق 
هــم دریافت می کنند و حدود 2۰ هزار 
زندانی در کل کشور اشتغال به کار دارند.
خداییان در پاسخ به سوالی مبنی 
براینکه چرا تاکنــون قانون ترک فعل 
مسئولان تدوین نشــده است؟ گفت: 
ترک فعل زمانی اســت که قانون گذار 
تکالیفی را برای اشخاصی تعیین می کند 
و برای آن ها ضمانت اجرا تدوین می کند 
و چنانچه فردی به وظیفه خود عمل نکند 
مجرم است و در این صورت اگر کسی 
به وظیفه قانونــی اش عمل نکند طبق 
مقررات به آن رســیدگی می شود اما آیا 
همه ترک فعل ها جرم است که  بسیاری 
از آنها فاقد ضمانت کیفری است  و هر 
موضوعی را البته نباید کیفری کرد چرا 
که ما عناوین مجرمانه بسیاری هم داریم.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ 
به ســوالی درباره پرونده خودروهای 

وارداتــی، گفت: این پرونده  در آذر ماه 
سال 99 با صدور کیفرخواست به دادگاه 
انقلاب ارجاع شــد و در حال رسیدگی 
است. حدود 2۴۷ جلد و 99 متهم دارد 
و برخی به جرم مشارکت در اخلال در 
نظام اقتصادی تحت تعقیب هســتند و 
پرونده برخی به اتهام قاچاق و جعل  در 
حال رسیدگی است. تعداد خودروهای 
جعلی 6۸۰۰ خودروی خارجی است 
که پرونده در حال رســیدگی اســت و 
هنوز به صدور حکم نهایی منجر نشده 

است. 
ســخنگوی قوه قضاییــه مجددا 
یادآور شــد:  در خصوص  بازگشــت 
ایرانیان مقیم خارج از کشــور، معاون 
اول و دادستان کل کشور مسئولیت پیدا 
کردند تا  در این راه به دولت کمک کنند. 
ریاست جمهوری هم قبلا بر بازگشت 
ایرانیان و سرمایه گذاری در کشور تاکید 
کردند، بنابراین منعی ندارند البته ممکن 
است برخی افراد مرتکب جرمی شده 
بودند و  چنانچه جرمی مرتکب شــده 
باشــند به آن رسیدگی می شود و  تعداد 
پرونده هــای ایرانیان خارج از کشــور 

خیلی محدود است.
سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه در چند ماه اخیر 
شاهد نشت اطلاعات برخی سایت ها 
و ســامانه ها از جمله توزیع سوخت، 
دانشگاه تهران، ســامانه های قضائی، 
هواپیمایــی ماهان و پایــگاه وکلای 
دادگســتری بودیم،  در ایــن زمینه در 
رابطه با برخورد و پیشــگیری چه باید 
کرد؟ گفت: راه پیشگیری از این مسائل 
و همچنیــن در رابطه با برخی هک ها، 
سامانه ها باید به ارتقای زیر ساخت های 
خود بپردازند. متأســفانه دیدیم در ایام 
گذشــته برخی ســایت ها هک شدند 
البته خسارات زیادی نداشت اما صرف 
هک شــدن نا امنی را دارد. دولت هم به 
این موضوع تاکید ویژه داشــته است. 
در صورت شناســایی خاطیــان، قوه 
قضائیه آماده برخورد جدی هســت اما 
این موضــوع باید با همکاری دولت و 

ضابطان قضائی باشد.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ 
به ســوالی دربــاره  آخرین وضعیت 
پرونده کلاهبــرداری ۱2 هزار میلیارد 
تومانی کــه متهم آن اخیرا به کشــور 
مسترد شد، گفت: سال 9۷ باندی توسط 
دستگاه های اطلاعاتی با کمک دستگاه 
قضایی شناســایی شــد که تسهیلات 
ارزی را اخذ کرده بودند. با شناســایی و 
افشای شرکت ها، افراد قبل از دستگیری 
از کشــور خارج شــدند. یکی از آن ها 
که در روســیه مخفی شده بود با کمک 
سربازان گمنام امام زمان )عج( و نیروی 
انتظامی مسترد شد و مابقی متهمان نیز در 
کشورهای دیگر مخفی هستند و  پیگیر 
استرداد آنها هستیم.  تسهیلات اخذ شده 
این افراد شامل بیش از ۸2 میلیون دلار، 
بیــش از ۱2 میلیون یــورو، بیش از ۱2 
میلیــون یوآن چین و ۱3۸ میلیون روبل 

روسیه است.

سخنگوی قوه قضاییه گفت: ۱۳۰ نفر در اصفهان بازداشت شده بودند و قرار برایشان صادر شده بود.برخی بلافاصله آزاد شدند و هم اکثر آنها هم ظرف 
دو روز گذشته آزاد شدند. جز افرادی که تیراندازی مسلحانه داشتند بقیه با قرار کفالت و وثیقه آزاد شده بودند. 

سخنگوی قوه قضاییه در نشست خبری چه گفت؛

سرویس سیاسی- نماینده مردم 
تربــت حیدریه در مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: متاسفانه فعالیت 
مجموعه هایی در فضای مجازی باعث 
ایجاد ارز فردایی و نوســان قیمت در 
بازار ارز شده که باید جلوی آن گرفته 
شود. محسن زنگنه در تذکری شفاهی 
در جریان جلسه علنی مجلس بیان کرد: 

متاســفانه در بازار ارز شاهد چندین 
قیمت هستیم. ارز ترجیحی، ارز نیمایی، 
ارز صرافی ها، ارز آزاد که در مکان های 
خاص خرید و فروش می شــود و ارز 
فردایی که مدتی است به آن اضافه شده 
است.وی در ادامه اظهار کرد: با وجود 
اینکه بیشــتر حجم ارز مبادله شده در 
سامانه نیمایی است اما مدتی است که 

در فضای مجازی از ســاعت 9 صبح 
تا ۱۱ شــب قیمت هایی در خصوص 
معاملات اعلام می شــود که بعضا در 
ظرف یک ســاعت می تواند چند صد 
تومان به قیمت ارز اضافه کند که همان 
ارز فردایــی را رقم می زند. عملا این 
امر باعث شده تا بازار آشفته شده و به 
افزایش قیمت منجر شود. نمایندگان 

مجلس مکررا به روسای بانک مرکزی 
و وزرای اقتصادی از پارسال تا به امسال 
تذکر داده اند که جلوی فعالیت و نرخ 
گذاری این مجموعه ها که ارز فردایی 
را رقم می زند بگیرند اما متاسفانه نه در 
دولت قبل و نه در دولت فعلی این امر 
محقق نشده است. باید جلوی فعالیت 
این سامانه ها و مجموعه ها گرفته شود.

زنگنه: 

ارز فردایی از دیگر معضلات بازار شده است

ســرویس سیاســی- رئیــس 
فراکسیون مستقلین گفت: ما هم خیلی 
امیدواریم که تیم مذاکره کننده و دستگاه 
دیپلماســی منویات و نظر کلی نظام را 
پیگیری کننــد و بحث های جناحی و 
گروهــی را در روند مذاکــرات یا در 
ســوءگیری های خود دخالت ندهند. 
فــارغ از اینکه در مــورد مذاکرات و 
برجام قبلا چه اظهارنظری کردند؛ الان 
بایــد در مورد آنچه که از ســوی نظام 
تکلیف شده برای به سرانجام رساندن 
این مســئولیت فکر کنند نه خواســته های شخصی خودشان یا اظهاراتی که 
در گذشــته داشتند و بخواهند یک موضوعی را اثبات کنند و اظهارنظرهای 

گذشته را به کرسی بنشانند.
غلامرضا نوری قزلجه نماینده مردم بســتان آباد در پاسخ به این سوال 
که »قرار بود معیشت مردم به مذاکرات گره نخورد اما از ابتدای هفته جاری 
شــاهد هستیم که با بازتاب منفی مذاکرات در روز جمعه، شاخص ها روند 
نامناسبی را در پیش گرفته اند و نوسانات قیمت ها باعث التهاب زیادی شده 
است«، گفت: بله، من در جلسه قبل هم نسبت به این مسأله تذکر دادم چراکه 
دیده شد که معیشت مردم به هر حال به این مسائل گره زده شده است. هم 
اظهاراتی که در رســانه های منتسب به دولت بود و همینطور اینکه آن زمان 
که صحبت از مذاکرات شــد دیدیم که شاخص ها تاحدودی بهبود پیدا کرد 
و 2 روز بعد که بازتاب مذاکرات مطلوب نبود، شاخص ها وضعیت نامطوب 
پیــدا کرد اگر قرا نیســت این دو به هم گــره بخورند چرا این اتفاق افتاده و 
شــاخص ها در حال نوسان است؟ مشخص است یک کسانی دارند این دو 
موضوع را به هم گره می زنند، اصولا نباید بزنند و باید با همان وعده درست 
دولت که مطرح شد یعنی با اکتفا به توان داخلی موضوعات را پیش ببرند.

وی ادامــه داد: ما هم در همــان اندازه انتظار داریم و نمی خواهیم ۱۰۰ 
درصد مشــکلات در داخل کشور حل شود، اما انتظار داریم بخش اعظمی 
از این ها که گفته می شــود بالای ۸۰ درصد از مشکلات مربوط به مدیریت 
داخلی است یا حداقل نیمی از آن است، حل شود.رئیس فراکسیون مستقلین 
ولایی در پاســخ به اینکه »نوع صحبت هــا و اظهارنظرها و روند اتفاقات، 
خاطــرات دوران مذاکــرات جلیلی را در اذهان زنــده کرد، آیا به آن دوران 
بازگشــته ایم یا تغییر دولت ها به معنی تغییر رویکرد هم خواهد بود؟«، بیان 
کرد: شکل برخورد ها و نوع اقدامات بله تشابه دارد اما من اعتقادم این است 
که در اصل موضوع، در موارد این چنینی در سطوح بالاتر از وزارت خارجه 
و تیم مذاکره کننده این تصمیمات گرفته می شود و آن تیم هم حتما تصمیم 
کلی نظام در این موضوع هرچه که باشد را تعقیب می کنند و هر مسیری که 
برای تعامل یا ارتباط با دنیای خارج، رفع تحریم ها، کمک به سرمایه گذاران 
در حوزه صادرات و کمک به تعاملات باشــد و هر تعاملاتی که بتواند سهم 
ایران را در بخش صادرات چه نفتی یا غیرنفتی افزایش دهد را دنبال می کند.
وی افزود: تعاملات باید به نحوی باشــد که بتوانیم صادرات داشــته 
باشیم و ارز حاصل از صادرات را به کشور بازگردانیم، هر قدمی که در این 
مســیر برداشته شود، به شدت حمایت می کنیم؛ ما در حوزه مسائل خارجی 
دوست داریم موضوعات با یک اتحاد داخلی پیگیری شود. نوری همچنین 
اظهار داشــت: تاکید می کنم که ما هم خیلی امیدواریم که تیم مذاکره کننده 
و دســتگاه دیپلماســی منویات و نظر کلی نظام را پیگیری کنند و بحث های 
جناحی و گروهی را در روند مذاکرات یا در ســوءگیری های خود دخالت 
ندهند. فارغ از اینکه در مورد مذاکرات و برجام قبلا چه اظهارنظری کردند؛ 
الان باید در مورد آنچه که از سوی نظام تکلیف شده برای به سرانجام رساندن 
این مســئولیت فکر کنند نه خواســته های شخصی خودشان یا اظهاراتی که 
در گذشــته داشتند و بخواهند یک موضوعی را اثبات کنند و اظهارنظرهای 
گذشــته را به کرسی بنشــانند.  وی گفت: این ها اقدامات جناحی محسوب 
می شــود و برخلاف آن سیاستی اســت که در داخل و در مواجهه با مسائل 

بین المللی قرار است اتحاد و اتفاق نظر جدی داشته باشیم.

سرویس سیاسی- دبیر ستاد حقوق 
بشــر جمهوری اســلامی ایران گفت: 
امیدوارم به دنبال راهبرد مبارزه با فســاد 
برویم زیرا راهبرد مقدم بر برنامه اســت 
و باید همه بدانند که فســاد در کشــور 

سیستماتیک نیست.
کاظــم غریب آبــادی در همایش 
»بزرگداشت روز جهانی مبارزه با فساد« 
در ارتباط با ظرفیت کنوانسیون بین المللی 
مبارزه با فساد، گفت: این کنوانسیون شاید 
از معدود کنوانسیون های بین المللی باشد 
که کمترین مشــکل را با مفاد آن داریم و تمام مفاد را یا در قوانین داخلی خود 
گنجاندیم یا به دنبال آن هستیم. وی افزود: یکی از ظرفیت های این کنوانسیون که 
تا الان بهره ای از آن نبردیم، استرداد مجرمان است. کشورها در این بحث براساس 
معاهدات دوجانبه عمل می کنند. اما این کنوانسیون مقرر می کند اگر بین کشورها 
در زمینه جرایم این کنوانسیون معاهده خاصی وجود ندارد، کشورها می توانند 

این کنوانسیون را مبنای کار خود قرار دهند که این موضوع بسیار مهم است.
دبیر ستاد حقوق بشر ادامه داد: ۱۸۰ کشور این کنوانسیون را تصویب کردند 
و جهان شمول است. از طرفی ما هم کشوری هستیم که کمترین معاهدات دو 
جانبه با کشــورها را در زمینه استرداد مجرمان به دلیل پیچیدگی هایش داریم و 
این کنوانســیون می تواند به ما بسیار کمک کند. توصیه من به همکارانم در قوه 
قضائیه این است که از این به بعد در باب استرداد مجرمان از مفاد این کنوانسیون 
اســتفاده کنیم.غریب آبادی با بیان این که نکته مهم دیگر، بحث جرم انگاری در 
این کنوانســیون است، گفت: برخی از مفاد این کنوانسیون را در قوانین داخلی 
جرم انگاری نکردیم و توصیه ام به مجلس این است که عناوینی که هنوز جرم انگاری 
نکرده ایم را در نظر بگیریم.وی ادامه داد: یکی از فصل های کنوانسیون، همکاری 
کشــورهای مختلف در زمینه مبارزه با فساد است که کشورهای غربی همواره 
مخالف آن بوده اند و کشورهایی مثل جمهوری اسلامی ایران همیشه از آن دفاع 
می کردند. ما از جمله کشورهایی هستیم که متاسفانه برخی از مجرمین اقتصادی 
از آن متواری شدند و به کشورهای اروپایی گریختند و به همین دلیل کشورهای 
اروپایی چندان تمایلی برای همکاری با ما ندارند.دبیر ستاد حقوق بشر با بیان 
این که یکی دیگر از ظرفیت های این کنوانسیون، استرداد اموال است، گفت: حتی 
اگر نتوانیم استرداد مجرمان را دنبال کنیم بحث استرداد اموال بسیار مهم است 
و کشورها باید آن را دنبال کنند. وقتی بحث مبارزه با فساد می شود کشورهای 
اروپایی صدایشان بلند است اما همواره میزبان مجرمان اقتصادی هستند و ما در 
زمینه بین المللی طلبکار هســتیم. غریب آبادی در پایان گفت: امیدوارم به دنبال 
راهبرد مبارزه با فساد برویم زیرا راهبرد مقدم بر برنامه است و باید همه بدانند 

که فساد در کشور سیستماتیک نیست چرا که اراده نظام مبارزه با فساد است.

رئیس فراکسیون مستقلین  :

اگر قرار بر گره خوردن معیشت 
مردم به مذاکرات نیست، چرا 

شاخص ها در حال نوسان است !

دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران:

امیدوارم به دنبال راهبرد مبارزه با 
فساد برویم

چهارشنبه 17 آذر 3،1٤00 جمادی الاول 1٤٤3 ،8 دسامبر 2021، شماره 3868، صفحه


